
الأسمدة الحيوية

في رحله السعي إلى تحقيق الزراعة المستدامة، ظهرت الأسمدة الحيوية كعامل مغير لقواعد

اللعبة. وتعتمد هذه الأسمدة الطبيعية على تسخير قوة الكائنات الحية الدقيقة لتعزيز خصوبة

ً للبيئة. وعند استخدام الأسمدة التربة ونمو النبات، مما يوفر بديلاً للأسمدة الكيميائية وصديقا

الحيوية على البذور أو أسطح النباتات أو التربة، فإنها تستعمر الغلاف الجذري أو داخل النبات

وتعزز النمو عن طريق زيادة إمدادات أو توافر المغذيات الأولية للنبات المضيف. وتلعب دورًا

حاسمًا في الزراعة المستدامة من خلال تعزيز خصوبة التربة وصحة النبات من خلال العمليات

Chaudhary et) الطبيعية مثل تثبيت النيتروجين وذوبان الفوسفور وإنتاج المواد المعززة للنمو

.(al., 2022

ما هي الأسمدة الحيوية؟ 

الأسمدة الحيوية / المخصبات الحيوية هي مواد تحتوي على كائنات حية دقيقة، مثل البكتيريا

والفطريات والطحالب، والتي عند وضعها على البذور أو أسطح النباتات أو التربة، تعزز نمو

النباتات عن طريق زيادة إمدادات المغذيات الأولية. وهي تعمل من خلال عمليات طبيعية مثل

.(Ammar et al., 2023) تثبيت النيتروجين وتذويب الفوسفور وتخليق المواد المعززة للنمو



أنواع الأسمدة الحيوية:

البكتيريا المثبتة للنيتروجين: على سبيل المثال، تشكل بكتيريا الريزوبيوم علاقة تكافلية مع

النباتات البقولية، حيث تقوم بتثبيت النيتروجين الجوي وإتاحته للنبات.

البكتيريا المثبتة للنيتروجين: الأزوتوباكتر والأزوسبيريلوم هما مثالان على البكتيريا التي

تثبت النيتروجين دون تكوين علاقة تكافلية مع النباتات.

البكتيريا الذائبة للفوسفات: تقوم هذه البكتيريا بتحويل الفوسفور غير القابل للذوبان في

التربة إلى شكل يمكن للنباتات امتصاصه.

الفطريات: تشكل هذه الفطريات علاقة تكافلية مع جذور النباتات، مما يعزز امتصاص

.(Chaudhary et al., 2022) المغذيات والماء

مزايا الأسمدة الحيوية:

صديقة للبيئة: الأسمدة الحيوية طبيعية وتقلل من الحاجة إلى الأسمدة الكيماوية، مما يقلل

من التلوث البيئي.

فعالة من حيث التكلفة: إنها اقتصادية ويمكن أن تقلل من التكلفة الإجمالية للزراعة.

صحة التربة: تعمل على تحسين بنية التربة وخصوبتها عن طريق زيادة المواد العضوية.

نمو النبات: تعمل الأسمدة الحيوية على تعزيز نمو النبات من خلال توفير المغذيات

.(Prisa et al., 2023) الأساسية وتعزيز تخليق هرمونات النمو



الإستخدامات: يمكن استخدام الأسمدة الحيوية على مختلف المحاصيل، بما في ذلك البقوليات

والحبوب والخضروات والفواكه. وهي مفيدة بشكل خاص في الزراعة العضوية ويمكن استخدامها

.(Ammar et al., 2023) في كل من المرتفعات والمنخفضات

 بينما يتجه العالم نحو الزراعة المستدامة، تقدم الأسمدة الحيوية حلاً واعداً. فمن خلال تسخير قوة

الطبيعة، يمكننا ضمان محاصيل أكثر صحة، وتحسين صحة التربة، ومستقبل أكثر استدامة

للزراعة.
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Biofertilizers
In the quest for sustainable agriculture, biofertilizers have emerged as a game-

changer. These natural fertilizers harness the power of microorganisms to enhance soil

fertility and plant growth, offering an eco-friendly alternative to chemical fertilizers.

When applied biofertilizers to seeds, plant surfaces, or soil, colonize the rhizosphere

or the interior of the plant and promote growth by increasing the supply or

availability of primary nutrients to the host plant. They play a crucial role in

sustainable agriculture by enhancing soil fertility and plant health through natural

processes such as nitrogen fixation, phosphorus solubilization, and the production of

growth-promoting substances (Chaudhary et al., 2022).

What Are Biofertilizers? 

Biofertilizers are substances containing living microorganisms, such as bacteria, fungi,

and algae, which when applied to seeds, plant surfaces, or soil, promote plant growth

by increasing the supply of primary nutrients. They work through natural processes

like nitrogen fixation, phosphorus solubilization, and the synthesis of growth-

promoting substances (Ammar et al., 2023).



Types of Biofertilizers:

Symbiotic Nitrogen-Fixing Bacteria: Rhizobium, for example, forms a symbiotic

relationship with leguminous plants, fixing atmospheric nitrogen and making it

available to the plant.

Free-Living Nitrogen-Fixing Bacteria: Azotobacter and Azospirillum are

examples of bacteria that fix nitrogen without forming a symbiotic relationship

with plants.

Phosphate-Solubilizing Bacteria: These bacteria convert insoluble phosphorus in

the soil into a form that plants can absorb.

Mycorrhizal Fungi: These fungi form a symbiotic relationship with plant roots,

enhancing nutrient and water uptake (Chaudhary et al., 2022).

Advantages of Biofertilizers:

Eco-Friendly: Biofertilizers are natural and reduce the need for chemical

fertilizers, minimizing environmental pollution.

Cost-Effective: They are economical and can reduce the overall cost of farming.

Soil Health: They improve soil structure and fertility by increasing organic matter.

Plant Growth: Biofertilizers enhance plant growth by providing essential nutrients

and promoting the synthesis of growth hormones (Prisa et al., 2023).



Applications: Biofertilizers can be applied to various crops, including legumes, cereals,

vegetables, and fruits. They are particularly beneficial in organic farming and can be

used in both upland and lowland conditions (Ammar et al., 2023).

Conclusion: As the world moves towards sustainable agriculture, biofertilizers offer a

promising solution. By harnessing the power of nature, we can ensure healthier crops,

improved soil health, and a more sustainable future for farming.
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